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Abstract: 

The aim of the present study is to examine the relationship between the emotional intelligence (EI) and the 

quality of work life (QWL). The sample consisted of 300 teachers of primary education in the state of Naama. To 

achieve the objectives of the study, the description approach was followed. Data were collected using a questionnaire 

measuring EI and questionnaire measuring QWL. The statistical Package of Social Sciences (SPSS) v 15 was used of 

analysis data. The findings show that: There is a significant positive relationship between EI and QWL; there is a 

significant positive relationship between total degree of EI and 8 QWL dimensions. There is no significant positive 

relationship between total degree of EI and adequate and fair salary dimension. Primary education teachers enjoyed a 

high level of emotional intelligence and a medium quality of work life. There are no statistically significant 

differences in emotional intelligence due to the gender, age, and teacher experience. There are no statistically 

significant differences in quality of work life and its dimensions due to the gender, but there are differences between 

males and females in balancing life and work dimension in favor of males. There are statistically significant 

differences in total degree and three dimensions of work life quality (adequate and fair salary, social climate, relation 

with administration) due to teacher experience.  There are no statistically significant differences in 7 dimensions of  

work life quality due to age. There are statistically significant differences in two dimensions of work life quality 

(relation with administration, opportunity to use and develop human capacities) due to age.  

Key words: Emotional intelligence; Quality of work life; Teachers of primary education. 

Résumé :    

Le but de cette étude est d’examiner la relation entre l’intelligence émotionnelle et la qualité de vie au travail. 

L’échantillon est composé de 300 enseignants dans la wilaya de Naama. Les données ont été recueillies à l’aide de 

deux questionnaires. Les résultats montrent que : Il ya une corrélation positive significative entre l’intelligence 

émotionnelle et la qualité de vie au travail et une corrélation positive entre le degré total d’intelligence  émotionnelle 

et les dimensions de la qualité de vie au travail sauf la dimension ( l’adéquation du salaire et son équité) la relation 

n’est pas significative. Les enseignants du primaire jouissent d’un niveau élevé d’intelligence émotionnelle et d’une 

qualité de vie au travail moyenne. Il n’ya pas de différences significatives dans l’intelligence émotionnelle selon les 

variables : de genre, d’ancienneté dans l’enseignement et d’âge. Il ya une différence significative entre les males et les 

femelles dans la dimension de l’équilibre entre la vie et le travail en faveur des hommes. Il existe des différences 

significatives dans la qualité de vie au travail et ses dimensions (relation avec la direction, adéquation et équité 

salariale, climat social) selon l’ancienneté dans l’éducation. Pas de différences significatives dans la qualité de vie au 

travail et ses dimensions selon la variable d’âge sauf les deux dimensions (relation avec la direction, présence 

d’opportunités d’utiliser et de développer les capacités de l’individu), les différences se sont avérées significatives en 

faveur des groupes plus âgés. 

Mots clés : Intelligence émotionnelle ;  Qualité de vie au travail ; Enseignants du primaire. 


